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ACTUALITAT COMITÈ TÈCNIC TERRITORI

Planta de Queixans: el
repte de crear una nova
cultura de la prevenció

08 10 17

E
ls ariders de Catalunya i de l’Estat s’aferren a la
cooperació empresarial i a l’aval de l’Adminis-
tració per encarar la transformació del sector.
El conseller d’Empresa i Ocupació, Francesc Xa -
vier Mena, va inaugurar l’Assemblea General

2012 del Gremi d’Àrids apel·lant els ariders a “competir
i coope rar” per protagonitzar el futur del país.

La cita amb l’Administració va tenir la seva rèplica
a nivell estatal a l’octubre, amb la celebració del III
Congrés d’Àrids. Mig miler d’empresaris i una seixan-
tena d’alts càrrecs polítics de diferents comunitats
autònomes es van reunir a Càceres, on van avalar el
Pla Estratègic 2012-2025 que ha de guiar el procés de
reconversió de la indústria extractiva.

Investigació oberta per
competència deslleial
en les obres de l’A-27

El president del Gremi d’Àrids de Catalunya, Joaquim Roca, dóna la benvinguda al conseller Francesc Xavier Mena a l’entrada
de La Pedrera, on va pronunciar el discurs inaugural de l’Assemblea General 2012 de l’entitat

1204

El negoci de la runa:
4,6 M de tones d’àrid
al Port de Barcelona

Cooperació, la clau per
transformar el sector

i

Foment atorga un permís sense
precedents per extreure mig milió de
tones d’àrids per construir l’autovia
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Agenda

Saudi Stone Tech
XV Exposició internacional de pedra i de
maquinària i tecnologia minera 
De l’11 al 14 de novembre del 2012
Riad (Arabia Saudí)
www.saudibuild-expo.com

BAUMA China
Saló internacional de maquinària per a
obres, materials de construcció i mineria
Del 27 al 30 de novembre del 2012
Xangai (Xina)
www.bauma-china.com

Exposólidos
II Saló internacional de tecnologia i
processament de sòlids
Del 12 al 14 de febrer del 2013
L’Hospitalet de Llobregat (Catalunya)
www.exposolidos.com

BAUMA Alemanya
XXX Fira internacional de maquinària i
vehicles per a la construcció i la mineria
Del 15 al 21 d’abril del 2013
Munic (Alemanya)
www.bauma.de

EXPOMATEC 2013
Fira d’infraestructures, maquinària d’obra
civil, extracció i mineria
Del 15 al 18 d’octubre del 2013
Madrid (Espanya)
www.expomatec-ifema.es

Samoter
XXIX Exposició de maquinària de
construcció i moviment de terres
Del 27 de febrer al 2 de març del 2014
Verona (Itàlia)
www.samoter.com

ConExpo
Fira de maquinària de construcció
Del 4 al 8 de març del 2014
Las Vegas (Estats Units)
www.conexpoconagg.com

SMOPYC
XVI Saló internacional de maquinària per
a obres públiques, construcció i mineria
De l’1 al 5 d’abril del 2014
Saragossa (Espanya)
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EDITORIAL

El món és la nostra oportunitat
nternacionalitzar. Una paraula que sona a inven -
ció recent, a sortida d’últim recurs, però que,
en realitat, està arrelada des de sempre en
l’ADN de l’empresariat català. I el nostre sector,
tot i les dificultats per exportar inherents als

àrids, és partícip també d’aquest esperit. D’aquest
afany que sempre ens empeny a mirar més enllà, a
pensar en el món com una oportunitat, com un ter-
reny propici a la nostra iniciativa.

Fidel a aquest esperit que li transmeten els seus
agremiats, el Gremi d’Àrids de Catalunya porta més
d’una dècada promocionant la projecció interna-
cional del sector. Organitzant, com a mínim, una

missió empresarial i una visita a fires internacionals
cada any. Dic com a mínim, perquè en els darrers
temps la vocació de suport a les empreses per sortir
a l’exterior ha esdevingut una prioritat, un eix clau
de l’activi tat del Gremi.

L’exemple més clar d’això és el Comitè d’Interna-
cionalització del Gremi d’Àrids. En els darrers dos
anys, des d’aquest òrgan de participació hem treba -
llat oportunitats de negoci en països com el Brasil,
Colòmbia, Perú, Qatar, Romania... La inversió exterior
és una forma d'afrontar el futur i el Comitè és el seu
punt d’arrencada.

Gràcies al suport que rebem de la Generalitat a
través d’ACC1Ó i a la col·laboració continuada amb el
Departament de Territori i Sostenibilitat, el Comitè ha
esdevingut una plataforma d’internacionalització i de
cooperació empresarial per als agremiats, i un eix de
referència per a sectors afins com prefabricats, argilers
o rajolers. Perquè compartir riscos i oportunitats és
essencial per garantir el nostre èxit a l’estranger.

Tenim els coneixements i la iniciativa. Podem ex-
treure àrids aquí o a l’altra punta del món, construir
obra pública a l’estranger, invertir en economies
emergents. Podem exportar tal i com fan els ariders
d’altres països: vendre a França, al centre d’Europa,
al Magrib... per què no? Podem apostar per àrids
amb un alt valor afegit capaços de viatjar i de ser
rendibles, també, a milers de quilòmetres de les nos-
tres pedreres i graveres.

Només ens cal dirigir el nostre talent i potencial
empresarial més enllà de les nostres fronteres. Tenim
alhora la capacitat i la necessitat de fer-ho. Ara és el
moment de formar-nos per sortir, de fer-nos experts
en internacionalització, de col·laborar. Avui, diversos
agremiats ja han obert explotacions i oficines fora del
nostre país. Són pioners? No, la internacionalització
és part d’ells, de nosaltres: de l’empresariat català. I
el món és la nostra oportunitat.

Joan Franquesa
President del Comitè d’Internacionalització
del Gremi d’Àrids de Catalunya

“Tenim els coneixements i la
iniciativa, només ens cal dirigir
el nostre talent i potencial
empresarial més enllà de les
nostres fronteres”

I
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El conseller Mena insta els arid
El conseller d’Empresa i Ocupació, Francesc Xavier Mena, va ser l’encarregat d’obrir l’Assemblea General
2012 del Gremi d’Àrids de Catalunya amb un extens discurs sobre l’actual context econòmic en què va
assegurar que “no hi haurà apocalipsi”.

A
falta de capacitat inversora en obra pú -
blica, màxima cooperació i recolzament
de l’Administració envers l’empresariat.
Aquesta és la línia que sembla haver-se
marcat la Generalitat de Catalunya, pel

que es va entreveure en l’Assemblea General del Gremi
d’Àrids de Catalunya que es va celebrar el 15 de juny.
La cita anual dels ariders catalans va comptar amb la
presència d’una trentena d’autoritats i alts càrrecs de la
Generalitat, acompanyant als vora 200 empresaris i re -
presentants del sector que es van donar cita en el tradi-
cional auditori de La Pedrera, a Barcelona.

ASSEMBLEA GENERAL

ACTUALITAT

Al capdavant de la delegació governamental, el con-
seller d’Empresa i Ocupació, Francesc Xavier Mena, qui
va obrir l’Assemblea amb un discurs de mitja hora en
què va analitzar l’actual context econòmic i va oferir les
que, al seu parer, haurien de ser les línies de treball del
sector arider en els propers anys.

Protagonitzar el futur
Per al conseller, les claus per superar l’actual conjun-

tura són la competiti vitat i la cooperació. “Avui, tothom
competeix contra tothom, i vosaltres heu de competir.
Però alhora heu de saber cooperar, perquè del treball
conjunt també en surten millors resultats”, va dir
adreçant-se al centenar llarg d’empreses representades
en l’acte. Mena va advertir també que calen actuacions
immediates, i va recordar que “el que passi depèn, fo -
na mentalment, de nosaltres. La millor manera de saber
què passarà en el futur és protagonitzar-lo”. En el seu
discurs, el conseller va agrair als empresaris ariders
“l’esforç inversor” que estan fent en aquests moments
de crisi econòmica, tot recomanant-los que “ara és el
moment d’aprofitar per acumular reserves mineres”.

Joaquim Roca: “El país l’aixecarem
treballant i fent empreses
eficients i competitives, i en això
hi té molt a dir l’Administració. És
urgent recolzar els emprenedors”

El conseller d’Empresa i Ocupació es dirigeix als empresaris del sector arider català durant l’Assemblea General
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riders a “competir i cooperar”

ACTUALITAT

Francesc Xavier Mena: “Heu de
competir, però alhora heu de
saber cooperar, perquè del
treball conjunt també en surten
millors resultats”

La urgència de recolzar els empresaris
El discurs del conseller va tenir la seva rèplica en les

paraules del president del Gremi d’Àrids, Joaquim Roca,
qui va recordar als representants de la Generalitat un fet
palpable i colpidor: que de cinc anys ençà ja han desa-
paregut entre un 15 i un 20% de les empreses del sector.

“El país l’aixecarem treballant i fent empreses efi-
cients i competitives, i en això hi té molt a dir l’Adminis-
tració. És urgent recolzar els emprenedors i les empre-
ses que volen fer les coses amb serietat”, va argumen-
tar Roca. I en aquesta línia, el president va defensar la
necessitat d’una Administració àgil: “Un primer pas ha
estat la Llei Òmnibus, i un primer resultat per al sector,
la racionalització dels avals de restauració que represen-
tarà –sense cap cost per a l’Administració–  l’allibera-
ment d’uns 25 milions d’euros”.

Estudiar què estan fent altres sectors
Més enllà del debat entre sector i Administració, en-

guany l’Assemblea General va comptar amb un complet
programa de ponències, incloent conferenciants de fora
del país i de sectors afins, per tal d’aportar experiències
sobre les estratègies empresarials que estan aplicant en
altres àmbits empresarials.

César Luaces, director general de la Federación de
Áridos (FdA), va presentar en primícia les línies mestres
del Pla Estratègic Sectorial 2012-25, que l’entitat ha ela -
bo rat a partir d’enquestes a centenars d’empresaris i
grups d’interès vinculats amb l’activitat de les pedreres i
graveres. En ponències successives, Rafael Andrés, gerent
del Gremi de Rajolers de Catalunya, va analitzar la
situació actual del mercat de l’habitatge, mentre que
Cristian Bardají, director d’Estudis d’Infraestructures de la
Cambra de Comerç de Barcelona, va fer el propi amb la
situació de les infraestructures. La ronda de ponències es
va tancar amb la presentació a càrrec de Carlos Forero,

director general d’ASOGRAVAS, l’Associació Colombiana
de Fabricants d’Àrids, qui va fer un repàs a la situació di-
ametralment diferent que viu el sector arider a Colòmbia.

Una prolífica activitat gremial
En el marc de l’Assemblea, també es van presentar

les dades sectorials del Consell Assessor d’Àrids de
Catalunya, a càrrec de Jaume Puig, gerent del Gremi
d’Àrids i es va fer balanç de la prolífica activitat gremial
que ha tingut lloc en els darrers dotze mesos, amb la
projecció de diferents aparicions televisives dels repre-
sentants del sector a TV3 i TVE. L’Assemblea també va
servir per a l’aprovació de l’estat de comptes 2011 i del
pressupost per al 2012 de l’entitat. La cloenda de l’acte
va anar a càrrec del secretari general del Departament
de Territori i Sostenibilitat, Pau Villòria, i dels directors
generals d’Energia i Mines, Josep Canós; d’Urbanisme,
Agustí Serra; de Qualitat Ambiental, Assumpta Farran, i
de Co or dinació Interdepartamental, Jordi Baiget. •
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ACTUALITAT

TARRAGONA

B
ones perspectives per als fabricants d’àrids
de les comarques tarragonines. Aquesta és
la notícia més comentada entre els empre-
saris del sector, que es van reunir el passat 6
de juliol a Cambrils amb motiu de l’assem-

blea anual del Gremi Provincial d’Àrids i Jaciments de
Tar  ra gona. I és que, amb una producció anual de 6,89
mi lions de tones i una caiguda de l’activitat del 23%
durant l’any passat, el sector extractiu tarragoní és el
que més durament ha patit les conseqüències de la
crisi, amb un des cens acumulat del 60,6% en el seu
volum de producció i desenes de pedreres i graveres al
límit de la supervivència.

Anys de remuntada
La construcció de diversos trams del corredor fer-

roviari mediterrani, sumada a l’enorme inversió en cons -
trucció que preveu el macroprojecte BCN World d’aquí al
2016 (sis complexos turístics i d’oci a tocar de Port Aven-
tura, amb un pressupost d’uns 4.700 milions d’euros i
1,5 milions de metres quadrats construïts), auguren uns
anys de remuntada per al necessitat sector extractiu de
la demarcació.

El corredor i BCN World disparen
les perspectives a les Terres de l’Ebre
La construcció d’alguns trams del corredor ferroviari mediterrani i el projecte de construcció del macro
complex d’oci BCN World eleven les previsions de demanda d’àrids a la demarcació per als propers anys.

Davant el probable augment de la demanda, un
dels altres temes cabdals en què van incidir la vintena
d’empresaris del Gremi d’Àrids reunits a Cambrils, va
ser en la necessitat de “no rebentar preus i de no vendre
mai per sota del preu de cost”. •

Clúster d’empreses constructores

El 15 d’octubre, es va constituir el grup de
treball 'BCN World, una oportunitat de
negoci per a les Terres de l'Ebre', amb
l’objectiu d’oferir els serveis de les
empreses tarragonines als promotors
d’aquest complex d’oci i establir-hi
sinèrgies. Entre les propostes que el grup
ja té sobre la taula, destaca la creació d’un
clúster d’empreses per construir la primera
fase de les zones temàtiques del BCN
World, en el que participarien diverses
empreses integrants del Gremi d’Àrids.

El Gremi Provincial d’Àrids i Jaciments de Tarragona va or-
ganitzar la seva assemblea anual el 6 de juliol a Cambrils
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ACTUALITAT

LLEIDA

Els ariders lleidatans amb ‘Lo tren de la Pobla’

FORMACIÓ

Aprenent a ser arider

Apostar per la formació dins del sector dels àrids
és un compromís més enllà de conjuntures econò-
miques, a més d’una aposta empresarial impres cindible
a mig i llarg termini per garantir una bona oferta de
professionals qualificats. Amb aquesta premissa, un any
més les empreses afiliades al Gremi d’Àrids de Catalu -
nya han acollit a les seves explotacions i centres de pro-
ducció a una trentena d’estudiants en pràctiques proce-
dents del Cicle Formatiu de Maquinària d’Obra Pública.
Aquesta titulació, de la qual n’és promotor el Gremi
d’Àrids en conveni amb el Departament d’Ensenyament
de la Generalitat, s’imparteix en exclusiva a tot l’Estat a
les instal·lacions de l’IES Mollerussa de Lleida. •

La Junta Directiva de l’Associació Provincial de
Fabricants d’Àrids i Formigons de Lleida va
traslladar la seva reunió, el passat 30 d'octubre,
fins al municipi de la Pobla de Segur. A més
d’analitzar la situació del sector a les comarques de
Ponent, els representants del sector extractiu lleidatà
van aprofitar la ubicació per reivindicar el conegut com
a ‘Lo tren de La Pobla’, la línia ferroviària que uneix
Lleida capital amb aquest municipi del Pallars Jussà,

La Junta Directiva del Gremi de Lleida amb el delegat del
Govern a l’Alt Pirineu, a l’estació de ferrocarrils de la Pobla
de Segur (Pallars Jussà)

que a principis d’any la Generalitat va deixar en un
únic tren per cobrir tot el recorregut. La reunió de la
Junta Directiva va comptar amb la presència del dele-
gat territorial del Govern de la Generalitat a l'Alt
Pirineu i Aran, Albert Alins. •

Una alumna de
Formació Professional
de l’IES Mollerussa,
durant el període de
pràctiques a l’empre -
sa agremiada gironi-
na Àrids Curanta

ESTAT

Foment ha executat tot
just el 10% de la inversió
viària a Catalunya

“Catalunya no és prioritària per a l'Estat en inversió
en infraestructures”, aquesta és la lectura que fa el
conseller de Territori i Sostenibilitat, Lluís Recoder, a
tenor del rastre d'obres aturades que hi ha per tot el
país. Un clam que subscriuen la majoria de fabricants
d’àrids i que ha dut la Generalitat a reclamar “la sobira-
nia sobre totes les nostres infra es truc tures". L’any 2006,
l’Estat va acor dar una inversió de 2.509,8 milions per
millorar la xarxa viària de Catalunya. Sis anys des prés,
s'han licitat obres per valor de 706,7 milions (un 28,2%),
mentre que el cost de les infra es tructures acabades és de
244,2 milions (un 9,7%). Dels 1.559 milions restants, no
hi ha notícies. Les dades són flagrants si es comparen
amb altres territoris: mentre les obres a l’N-II o al Quart
Cinturó estan aturades, Foment ha desdo blat carreteres
de titularitat estatal com l'A-6 a Lugo i l'A-43 a Ciudad
Real, que tenen una densitat de vehicles molt inferior. •
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ACTUALITAT

INFRAESTRUCTURES

4,6 M de tones d’àrid al Port de Barcelona

8

La Junta Directiva del Gremi d’Àrids de Catalunya
organitza una visita a les obres de la flamant ter-
minal BEST que la multinacional xinesa Hutchison
està construint al Port de Barcelona.

Prop de 4,6 milions de tones d’àrids per convertir
el mar obert en una de les majors terminals por-
tuàries d’Europa. Coincidint amb la reunió men-
sual que celebra la Junta Directiva del Gremi, el

pas sat 12 de setembre es va organitzar una visita a les
obres d’ampliació del Port de Barcelona. Al recorregut
s’hi van sumar una vintena de directius de l’entitat, que
van estar acompanyats en tot moment per Ramon Tella
i Ignasi Samper, conseller delegat i executiu, respectiva-
ment, de Gestora de Runes de la Construcció (GRC).

Durant la jornada, la delegació va visitar les plantes
de reciclatge de runes que GRC té al Prat de Llobregat i
als terrenys d'ampliació del Port de Barcelona, d’on surt
bona part del material necessari per donar forma a
aquesta faraònica obra. També es va visitar la nova Ter-
minal de TERCAT al Dic Sud del Port de Barcelona i les
obres de rehabilitació del Dic Est, a càrrec de la UTE
Comsa-Copisa-Benito Arnó.

Paradigma del reciclatge de runes
Des de l’inici de les obres, l’any 2006, l’ampliació

del Port de Barcelona ha implicat la gestió i aprofitament

La delegació del Gremi d’Àrids que va participar en la vi -
sita a les obres d’ampliació del Port de Barcelona i una imatge
aèria dels treballs que ha requerit la construcció de la nova
terminal. Fotografia: GRC

de 4,6 mili ons de tones d’àrids. La majoria d’aquest
material, 3,2 mi li ons de tones, procedent d’àrid reciclat
de les pròpies obres portuàries, un altre mig milió de
tones d’àrid reciclat procedent d’altres ubicacions i unes
800 mil tones en forma d’acopis.

Les obres abracen les ampliacions dels dics Est i Sud
del Port i la construcció d’una nova i immensa terminal
al Moll Prat, batejada amb el nom de BEST (Barcelona
Europe South Terminal), que gestionarà la multinacional
xinesa Hutchison a través de TERCAT (Terminal Catalu -
nya). La nova terminal va començar a operar en fase de
proves a principis de juliol i està previst que estigui fun-
cionant a ple rendiment al 2013. Un cop acabada, dis-
posarà de 1.500 metres de moll, un calat de 16,5 me-
tres i una extensió total de 100 hectàrees. •
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ACTUALITAT

El reciclatge de runes: un negoci en expansió
La contenció econòmica ha fet que empreses i administracions explorin vies per estalviar costos
de construcció. I el dels materials és un sector que no ha escapat a aquesta tendència, com
demostra l’espectacular eclosió que viu el negoci del reciclatge de runes. Avui, el 60% dels residus
de la construcció són reciclats en plantes especialitzades i posteriorment reincorporats al procés
constructiu, mentre que només uns anys enrere la xifra no superava el 30%. Amb tot, ja són
moltes les empreses fabricants d’àrids catalanes que han apostat per sumar aquesta activitat al
seu negoci tradicional

El cas de GRC
Fundada el 1994, Gestora de Runes de la Construcció (GRC) és una empresa público-privada que
gestiona la deposició controlada dels residus de la construcció i impulsa la seva valorització i
selecció en origen a través d’una extensa xarxa de dipòsits i plantes arreu de Catalunya. Està
constituïda en un 45% per l’Agència de Residus de Catalunya i TERSA, i en un 55% per la
Confederació Catalana de la Construcció i 111 empreses del sector. L’any passat, GRC va gestionar
més d’un milió de tones de material reciclat amb marcatge CE, i s’ha erigit en un referent a
Europa en el desenvolupament de nous usos d’alt valor afegit per als residus de la construcció.

Avui, el 60% dels residus de
la construcció són reciclats
en plantes especialitzades i
posteriorment reincorporats
al procés constructiu Planta de tractament de runes ubicada a les obres

d’ampliació del Port de Barcelona
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COMITÈ TÈCNIC

INVESTIGACIÓ OBERTA

Reguitzell d’irregularitats
La construcció de l’A-27 també està sent investi-

gada pels serveis tècnics i jurídics del Gremi d’Àrids
pel reguitzell de presumptes irregularitats que en-
volten aquesta obra pública. Entre altres, s’investiga
l’ús d’explosius per fer voladures fora del traçat de
l’obra, una pràctica prohibida en qualsevol altre

10

E
l Ministeri de Foment ha autoritzat la companyia
FCC a extreure directament sobre el terreny mig
milió de tones d’àrids per a la construcció d’un
dels trams de l’autovia de Tarragona a Mont-
blanc, l’A-27. L’autorització dóna el beneplàcit

per al que es coneix com un préstec de material: una
queixalada als terrenys adjacents per on passarà el traçat
de l’autopista que suposarà un elevat impacte a nivell
ambiental, paisatgístic i social per a la comarca. L’au-
torització resulta més flagrant en la mesura en què dues
de les principals pedreres de Tarragona, les quals podrien
subministrar el material de construcció amb els màxims
estàndards de qualitat i de respecte per a l’entorn, estan
situades en un radi entre 2 i 6 quilòmetres de la zona en
què s’executa l’obra. Es tracta de les pedreres de Can-
teras La Ponderosa, a Alcover, i de Lafarge, a Valls.

Presumpte delicte ambiental i contra
la competència en les obres de l’A-27

Una de les zones de terreny protegit a tocar del traçat de
la nova autovia, abans i després de la “mossegada” autoritza-
da per Foment

El Gremi d’Àrids estudia demandar Foment i
FCC per pràctiques abusives i contra la com-
petència, davant la concessió d’un permís sense
precedents per extreure mig milió de tones
d’àrids de forma incontrolada a l’Alt Camp i la
Conca de Barberà.

La pràctica comportarà un greu
dany mediambiental i un perjudici
per a l’activitat de les pedreres
legals d’aquestes comarques
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El Centre de Recerca Aplicada en Ecologia Terrestre
(CREAF) ha presentat recentment al Comitè Tècnic
del Gremi d’Àrids el protocol que ha elaborat per a
l’autoavaluació i el seguiment de la restauració d’ac-
tivitats extractives. Sota el nom de RESTOCAT, aquest
nou protocol, encarregat per l’Àrea d’Avaluació i Restau-
ració d’Activitats Extractives del Departament de Territori i
Sostenibilitat, es presenta com una eina útil per al sector,
tant per millorar l’eficiència i qualitat del procés restau-
rador com per valorar, mitjançant paràmetres científics,
les restauracions efectuades.

Al llarg del darrer any, diverses empreses agremiades
han participat de forma directa en la prova pilot d’apli-
cació d'aquest nou protocol. Per a més informació, us
podeu descarregar el protocol a l’enllaç de la web del
DTES: www.gencat.cat/mediambient/restocat. •

Una pràctica en auge

Els préstecs de material d’obra pública,
gairebé inexistents abans de la crisi, s’han
estès els últims anys entre les grans
constructores com una forma d’abaratir preus
a costa de consideracions mediambientals,
socials i, també, econòmiques, doncs incorren
en una competència deslleial en esquivar tota
regulació. Aquesta pràctica pot suposar el
cop de gràcia per a moltes activitats
extractives legals de Catalunya, que sí que
estan sotmeses al control de les
administracions, que inclou des del marcatge
CE de tot el material a l’obligació de
restaurar el terreny un cop acabada
l’extracció. Uns condicionants essencials per a
la sostenibilitat del territori que els préstecs
de materials no estan subjectes a complir.

RESTOCAT, el nou
protocol per a la
restauració

procés de construcció d’infraestructures, que en aquest
cas concret hauria estat autoritzat de forma excep-
cional i discrecional pel Govern Civil. També està sota
el punt de mira un possible delicte ambiental (en cas
de demostrar la falta d’un pla de restauració dels ter-
renys) i fins i tot una possible connivència econòmica
entre FCC, Foment i alguns municipis de la zona.

Denúncia i empara política
Mentre continuen les investigacions, el Gremi està

estudiant la possibilitat de presentar una denúncia con-
tra FCC i contra les administracions públiques impli-
cades. Una denúncia que ja han presentat alguns ajun-
taments i entitats afectades pel “forat”, davant la Fis-
calia de Tarragona i els serveis territorials de l’OGAU i
de Medi Natural. En paral·lel, el Gremi d’Àrids ha sol·li -
ci tat reunir-se amb els responsables del Departament de
Territori i Sostenibilitat per demanar empara a la Gene -
ra litat en el que es considera un atac sistemàtic per part
del Ministeri de Foment i de les grans constructores
contra el sector extractiu català. •

El Gremi d’Àrids també reclama
a la Generalitat que investigui
un possible delicte ambiental i
l’ús d’explosius fora del traçat
de l’autovia

El passat 26 de juny, el Gremi d’Àrids de Catalunya,
amb la col·laboració de Barloworld Finanzauto, dis-
tribuïdor oficial de Caterpillar a España, va organitzar
una jornada dirigida a tots els associats per mostrar les dar-
reres novetats normatives i tecnològiques al voltant de la
maquinària mòbil en el sector extractiu i d’obra pública.

En la sessió, que va tenir lloc a l’auditori de PiMEC a
Barcelona i en la que hi van participar una trentena d’agremi-
ats, es van tractar temes com la nova normativa d’emissions
per a maquinària de moviment de terres, els criteris de selec-
ció de maquinària mòbil de pedreres, l’aplicació i eficiència
de la maquinària o la gestió de flotes. La jornada va comptar
amb presentacions a càrrec de diferents directius i respon sa -
bles tècnics i comercials de Barloworld Finanzauto. •

Jornada sobre maquinària
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Una representació de la Federación de Áridos (FdA) posa a
Càceres amb els consellers de Mines de les diferents comunitats
autònomes que van assistir al Congrés
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III CONGRÉS D’ÀRIDS

L
a greu situació que viu el sector extractiu, que a
Catalunya ha retrocedit fins als nivells d’activitat
de 1985, ha dut els ariders catalans a col·labo-
rar colze amb colze amb els seus homòlegs es -
pa nyols per fixar un Pla Estratègic conjunt amb

vistes al 2025. Un pla que, amb el suport de les difer-
ents administracions, permeti transformar de dalt a baix
la que és una de les activitats industrials més importants
d’Espanya i de Catalunya.

Comissió público-privada
Una de les principals reivindicacions que han sorgit

d’aquest III Congrés Estatal d’Àrids, és la d’instar el Go -
vern Central perquè creï una Comissió Estatal de la In-
dustria Extractiva. Un òrgan de treball i d’interrelació
permanent entre el sector públic i privat a imatge del
Consell Assessor d’Àrids de Catalunya (CAAC), orga nis -
me d’aquestes característiques que funciona a Catalunya
des del 2004. Aquest nou òrgan hauria de servir com a
punta de llança per implementar el Pla Estratègic sectorial

2012-2025, el document consensuat per les patronals
d’empreses fabricants d’àrids de tot l’Estat on s’apunten
els eixos de la radical transformació que ha de viure el
sector per seguir subsistint.

Empreses més resistents
Convertir un model d’empresariat tradicionalment

familiar i local, com és el de l’explotació de pedreres i
graveres, en una indústria més dinàmica, eficient, pro-
ductiva i rendible més enllà de les conjuntures eco nò mi -
ques, és un dels eixos de canvi que guien el Pla Estra tè -
gic 2012-2025. I per fer-ho, el sector aposta per impulsar
“processos de reestructuració empresarial (col·labo ra -
cions, fusions i adquisicions) que permetin augmentar la
mida mitjana de les empreses, amb la finalitat d’enfortir-
les tant a nivell competitiu com financer i d’afavorir
economies d’escala”.

Mig miler d’empresaris del sector extractiu i una seixantena de representants polítics de les diferents co-
munitats han participat, del 4 al 6 d’octubre, en el III Congrés Estatal d’Àrids, la gran cita triennal del
sector extractiu que en aquesta edició s’ha celebrat a la ciutat extremenya de Càceres.

Ariders catalans i espanyols s
per reclamar més suport per p
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s s’uneixen a Càceres
r part de l’Administració

Influir a Madrid
Un altre aspecte essencial del Pla radica en la relació

amb l’Administració. El sector arider vol aconseguir a ni -
vell estatal la mateixa capacitat de prescripció i col·labo-
ració que actualment ja tenen algunes patronals envers
els governs de les seves comunitats. L’objectiu: acon-
seguir una legislació sobre l’activitat extractiva més clara i
àgil, que afavoreixi el desenvolupament de projectes
d’emprenedoria i que alhora tanqui la porta als casos de
competència deslleial en l’execució d’obra pública, que
no han fet més que augmentar des de l’inici de la crisi. •

560 empresaris, 56 ponents, 162
comunicacions i 41 pòsters són
les bones xifres de participació
del III Congrés Estatal d’Àrids

El Ministeri d’Indústria crearà una
versió del CAAC a nivell estatal
Tot just tres dies després d’acabar el III Congrés
d’Àrids, en una trobada amb empresaris del
sector extractiu, el ministre d’Indústria, Energia i
Turisme, José Manuel Soria López, es va
comprometre a crear una Comissió Estatal per a
la Indústria Extractiva. Un òrgan público-privat, a
semblança del Consell Assessor d’Àrids que ja fa
anys que funciona a Catalunya, que tindrà com a
objectiu desenvolupar una planificació
estratègica per al sector i impulsar mesures
consensuades entre empreses i Administració. En
l’acte, celebrat el 9 d’octubre a Madrid, hi va
participar una delegació de la Confederació
d’Indústries Extractives de Roques i Minerals
(COMINROC), representada pel gerent del Gremi
d’Àrids de Catalunya, Jaume Puig, i pel director
general de l’FdA, César Luaces.

De dalt a baix, la reunió de treball amb les Administra-
cions; el president del Gremi i vicepresident de l’FdA, Joaquim
Roca, amb el president d’Extremadura, José Antonio Monago;
i alguns dels assistents a la zona d’expositors del Congrés
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RENDIBILITAT
Millorar la rendibilitat mitjana de las empreses
del sector.

PRODUCTIVITAT
Millorar la productivitat de les explotacions,
potenciant el desenvolupament de mesures que
ajudin a millorar-ne la gestió empresarial i tècnica.

COMPETITIVITAT
Impulsar processos de reestructuració empresarial
(col·laboracions, fusions i adquisicions) que
permetin augmentar la mida mitjana de les
empreses, amb la finalitat de fer-les més
competitives i aconseguir economies d’escala.

FINANÇAMENT
Establir mecanismes de finançament, inversió i millora
de la fiscalitat sectorial, unit a la imperiosa necessitat
de reduir el retard en els terminis de pagament, són
elements clau per a la supervivència de les empreses
fabricants de productes de la construcció.

COMPETÈNCIA DESLLEIAL
Eradicar la competència deslleial ha de ser un repte de
tots els empresaris i una exigència a les
Administracions, doncs no és admissible la impunitat
quasi absoluta amb la que actuen, posant en risc
empreses solvents que creen riquesa, tributen i fixen
llocs de treball. També es requereixen mesures per
millorar la situació jurídica de les empreses.

INVERSIÓ PÚBLICA
La inversió pública en manteniment d’infraestructures
ha de ser una altra prioritat, per injectar uns mínims
d’activitat en els escassos recursos disponibles. Les
retallades fins al 2014, anunciades recentment pel
Ministeri de Foment, corroboren aquesta necessitat.

RESPONSABILITAT
Millorar la imatge i la reputació del sector en el seu
entorn social, mitjançant el desenvolupament d’un pla
de responsabilitat social corporativa sectorial i la
consolidació de les bones pràctiques ambientals i de
prevenció de riscos laborals.

INFLUÈNCIA
Augmentar la capacitat d’interlocució i de prescripció
del sector sobre les Administracions Públiques,
proposant plans de col·laboració que permetin millorar
la legislació vigent, homogeneïtzar els processos
regulatoris i lluitar contra la competència deslleial.

VALOR AFEGIT
El sector ha d’apostar decididament per productes de major
valor afegit i nous productes i aplicacions dins l’àmbit de la
construcció o fora d’aquest, així com per diversificar les
seves activitats, cercar processos d’integració vertical o
horitzontal i analitzar la viabilitat d’accedir a mercats
internacionals, perdent la por a operar a l’exterior.

REPTES TRADICIONALS
Els reptes tradicionals del sector –millorar l’accés als
recursos, protecció del medi ambient, prevenció de riscos,
qualitat de producció i producte, qualificació dels
treballadors, imatge del sector, relacions amb l’entorn
social–, han de continuar sent àrees prioritàries per
garantir el futur de les empreses.

TALENT
En un moment de pèrdua de capital humà, el sector està
obligat a fer un esforç per la professionalització, la
formació i la motivació del personal, apostant, malgrat que
pugui sorprendre en un sector industrial primari, pel talent.

GESTIÓ SOSTENIBLE
Les empreses d’àrids estan a la capçalera d’Europa en
gestió sostenible i han de seguir avançant en aquest àmbit.

OBJECTIUS DEL PLA ESTRATÈGIC 2012-2025

CONCLUSIONS DEL CONGRÉS
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Catalan Projects to the World
INTERNACIONALITZACIÓ
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Un bon nombre d’agremiats s’han sumat al projec -
te Catalan Projects to the World, el programa per
impulsar la internacionalització de les empreses
catalanes dels àmbits de territori i sostenibilitat,
creat pel DTES i el Departament d’Empresa i Ocupació
de la Generalitat. La presentació del grup de treball va
tenir lloc el 8 de maig al Palau de Pedralbes, amb la
presència dels consellers Lluís Recoder i Francesc Xavier
Mena, així com d’una important delegació d’empresaris
del Gremi d’Àrids de Catalunya. Aquest nou projecte
s’ha treballat en profunditat per part de la Generalitat i
els gremis implicats, i obre bones perspectives de
col·laboració en diversos països. •

Front comú de la indústria
dels materials contra la
nova fiscalitat energètica
Una vintena de confederacions estatals que agrupen la
pràctica totalitat de les patronals d’empreses fabricants
de materials, han publicat un seguit de cartes obertes
al Govern Espanyol denunciant els greus perjudicis que com-
portaria l’aprovació de la Llei de mesures fiscals per a la
sostenibilitat energètica, que té en projecte el Ministeri
d’Indústria. Segons els signants, entre el que hi ha entitats
com CEPCO o Oficemen, la nova fiscalitat “incrementarà ex-
ponencialment els costos energètics” per a les empreses, fet
que generarà una pèrdua de competitivitat immediata i una
nova càrrega econòmica que posarà en risc la supervivència
del teixit industrial de l’Estat, comprometent la viabilitat de
milers d’empreses i una enorme quantitat de llocs de feina. •

Arnaud Colson, nou
president de la UEPG

L’assemblea general de la Unió Europea de Produc-
tors d’Àrids (UEPG), celebrada a Limassol (Xipre),
va elegir per unanimitat el francès Arnaud Colson
com a nou president en substitució de l’irlandès
Jim O’Brien. Colson és director de Desenvolupament
Sostenible i Relacions Públiques de Lafarge Granulats Bé-
tons (l’equivalent a França de Lafarge Áridos y Hor -
migones) i des del 2003 ha exercit com a president del
Comitè de Medi Ambient de la UEPG. En l’assemblea
també es va ratificar l’estructura directiva i executiva de
l’entitat. Els representants espanyols a la UEPG seran
Guillermo Rojo, a la Junta Directiva, i el director general
de l’FdA, César Luaces, qui desenvoluparà diferents càr-
recs en comissions i organismes tècnics europeus. •

BREUS

COMINROC tindrà representant a la CEOE
La Confederació d’Indústries Extractives de Roques i Minerals
Industrials (COMINROC) ha aconseguit tenir representant propi
dins de la Confederació d’Organitzacions Empresarials (CEOE), la
principal entitat suprapatronal de l’Estat, que integra més de
4.000 associacions i gremis. •

Alegre, reelegit pels formigoners
La Asociación Nacional de Empresas Fabricantes de Hormigon y
Prefabricados (ANEFHOP) ha escollit el català Sebastià Alegre,
director general de Beton Catalán i secretari del Gremi d’Àrids,
per comandar la patronal durant un nou mandat de dos anys. •
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INICIATIVA EN SEGURETAT

El repte de crear una nova
cultura de la prevenció
L’empresa agremiada PROMSA ha assajat un in-
novador sistema per millorar la seguretat en la
seva planta d’àrids de Queixans (La Cerdanya) i
alhora fer-la més eficient. La clau: una activa par-
ticipació de tots els treballadors de principi a fi.

E
l projecte per millorar la seguretat i els procedi-
ments de treball a les plantes d’àrids de
PROMSA arrenca a finals del 2010, després de
detectar com alguns procediments globals no
aconseguien reduir els accidents ni conscienciar

els treballadors. D’aquí, la idea que calia canviar la
manera com s’estava enfocant la prevenció. En lloc d’es -
tablir procediments “des de dalt” –partint de l’àmbit
directiu i fent-los recaure després en els treballa dors–,
es va decidir crear uns procediments “diferents” que
impliquessin als treballadors des del principi.

Com fer-ho?
La planta d’àrids de Queixans (La Cerdanya), va ser el

lloc escollit per provar la nova metodologia. La clau del
canvi: aconseguir que la seguretat fos un factor de moti-
vació per al personal. “Si els treballadors creen el pro-
cediment i en formen part activa, el compliran; si el
veuen com una imposició, serà fàcil que busquin altres
alternatives. Els procediments mai han de ser una im-
posició”, argumenta Elena Colomina, tècnica de preven-
ció per al Grup Ciments Molins i responsable de coordi-
nar el projecte.

Per això, el projecte es va basar en escoltar els treba -
lladors i fer-los partícips. Es van crear diferents grups de
treball, fomentant un ambient de confiança i col·laboració
perquè fos el propi personal l’encarregat de definir les
problemàtiques de les màquines, valorar els equips de
protecció, aportar propostes de millora... Comunicació i
creativitat des de la base, tot sotmès, això sí, a un criteri
de viabilitat de les propostes i de compliment de les nor-
matives de seguretat.

Zero accidents
La prova pilot ha tingut resultats més que notables.

Des de la seva implantació, no s’ha produït cap accident i,
gràcies a la conscienciació dels treballadors, ha augmentat
la comunicació d’incidents, fet que ha redundat en un in-
crement de la disponibilitat de les màquines. Les inicia-
tives sorgides dels diferents grups també han donat lloc a
noves solucions a nivell tècnic (ús de martells percussors,
alternatives per desembussar els molins) i a dissenyar nous
utillatges que optimitzen determinades tasques, i han per-
mès millorar l’ordre i la neteja de les plantes (redundant
en l’eficiència dels processos) i implantar mesures de se-
guretat dels equips més efectives (baranes, punts d’anco-
ratge per als arnesos, sistemes inductius de seguretat). En
definitiva, tota una nova cultura de la prevenció. •

La participació dels treballadors és la base del pro-
jecte que PROMSA ha implantat a la seva planta de Queixans
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SUPORT AL DRET A DECIDIR NACIÓ DIGITAL 07/11/12

La Junta Directiva del Gremi d'Àrids de Catalunya
va aprovar, en la seva reunió del 6 de novembre,
publicar un manifest de suport a la Resolució del 27
de setembre adoptada pel Parlament de Catalunya,
en la que s’estableix la necessitat que el poble de
Catalunya pugui determinar el seu futur col·lectiu i
s’insta el Govern a fer una consulta, prioritàriament
durant la propera legislatura.

AGÈNCIA CATALANA DE NOTÍCIES 07/11/12

L’autorització de Foment perquè
FCC extregui sobre el terreny mig
milió de tones d’àrids per a la
construcció d’un tram de l’au-
tovia A-27, tot i tenir dues grans
pedres autoritzades al costat, ha
irritat els ariders tarragonins. El
Gremi d’Àrids ha engegat una
campanya legal i mediàtica per
denunciar el presumpte delicte
ambiental i contra la competència
que s’amaga rere aquestes obres.

EL PUNT AVUI 05/06/12

Reunida el 6 de novembre de 2012 la Junta Directiva del Gremi d'Àrids
de Catalunya, a la seu social de Barcelona, pren el següent acord en
el que vol manifestar el seu suport a:

Primer.- La Resolució del Parlament de Catalunya del passat
dia 27, en el sentit de constatar “la necessitat que el poble
català pugui decidir lliurement i democràticament el seu
futur col·lectiu, com a única via per garantir el progrés
social, el desenvolupament econòmic, l’enfortiment democrà-
tic i el foment de la cultura i la llengua pròpies”.

Segon.- Com a empreses representants del sector miner i de
fabricació de materials de la construcció del nostre País,
volem oferir la nostra voluntat i disponibilitat per contri-
buir, des de les nostres institucions, a consolidar i a
impulsar el posicionament del Parlament amb totes aquelles
aportacions per permetin a Catalunya bastir-se d'instruments
propis per fer possible un autèntic progrés social, econòmic
i cultural.

I perquè consti i es faci pública la posició de l’entitat, ho certi-
fico en la meva qualitat de secretari de la Junta Directiva del Gremi.

Sebastià Alegre i Rosselló
Secretari

Barcelona, a 6 de novembre de 2012

En el manifest publicat el 6 de
novembre, el Gremi d’Àrids
s’ofereix a “impulsar el progrés
social, econòmic i cultural” del país

CAMPANYA CONTRA LA COMPETÈNCIA DESLLEIAL

BUTLLETÍ  DEL GREMI /  novembre 201218

GA 39-p.18-19 ok_Maquetación 1  28/11/12  13:38  Página 18



19BUTLLETÍ  DEL GREMI /  novembre 2012

RECULL DE PREMSA

SEGRE 08/11/12SEGRE 08/11/12

REUS DIRECTE 02/06/12

AGÈNCIA EFE 01/06/12

REIVINDICACIÓ D’INFRAESTRUCTURES A LLEIDA

L’Associació Provincial de Fabricants d’Àrids i Formigons de Lleida ha aprofitat la seva influència per fer
sentir amb força les reivindicacions d’una millor xarxa d’infraestructures per a la demarcació. Els ariders de
Lleida també es van reunir, el passat 8 de novembre a la seu de la COELL, amb el conseller d’Agricultura i
Medi Natural, Josep Maria Pelegrí.

GENERALITAT VS. FOMENT

L’enèsima retallada en
la inversió en infra es -
truc tures per a Catalu -
nya que preveuen els
pressupostos generals
de l’Estat, el continuat
incompliment de la in-
versió prevista per Fo-
ment, l’aposta estatal
pel corredor central... La
Generalitat ha iniciat
una campanya siste mà -
tica per denunciar pú bli -
cament la discriminació
que l’Estat aplica en
ma tèria d’obra pública
a Catalunya.

LA VANGUARDIA 02/08/12
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“Ja no queda cap fabricant de ciment
només català, tots som multinacionals”

Des que el 2007 es va assolir el
pic de vendes, el consum de ci-
ment a Catalunya s’ha ensorrat.
Les darreres dades de Ciment
Català diuen que, inclús ara, la
caiguda interanual és de l’ordre
del 30%. Fins on arribarem?
La situació de tots els sectors que,
com els àrids, estem vinculats a la
construcció és extremament delica-
da. Amb el consum actual, sobren
dues de cada tres fàbriques. El pitjor
és que, a curt termini, no s’entreveu
el final de la crisi. Creiem que 2013
encara serà pitjor que 2012.

Què ha de passar, doncs, per iniciar la recuperació?
Venim d’una situació en què no només hi havia una
bombolla immobiliària sinó també una inflació d’infra -
estructures políticament con ve ni ents però econòmica-
ment inútils. Això fe ia preveure
una caiguda del mercat, si bé
no de la magnitud ni de la ve-
locitat que hem tingut. Ara bé,
avui sabem que caldrà reactivar
la construcció de vi ven des, per -
què hi ha zones sense estoc.
També segueix havent-hi ne -
cessitat d’infraestructures ren di -
bles, com el corredor mediterra -
ni o les comunicacions amb el Port de Barcelona. El pro -
ble ma és la manca de recursos econòmics, i potser caldrà
explorar vies de finançament público-privat per tirar en-
davant aquestes infraestructures, la construcció de les
quals també seria molt beneficiosa per al sector dels àrids.

S’atreveix a predir quan tornarem a créixer?
De moment, no es veu el final de túnel. El senyal més
important seria que es reactivés el crèdit.

Àngel Cercós, president de Ciment Català

ENTREVISTA

Com afronta la indústria del ciment aquesta con-
juntura?
Malgrat la caiguda del consum de ciment, que a Ca ta lu -
 nya se situa a nivells del 1965, els fabricants de ciment
hem aguantat força l’ocupació i, en grau menor, l’activi-
tat. La principal sortida que tenim és l’exportació de clín-
quer, que equival gairebé a la meitat de la nostra produc -
ció. El problema és que el marge comercial és mínim...

En el sector dels àrids, pels costos de transport,
l’exportació és una via pràcticament impossible...
I també per a nosaltres, en certa manera, excepte per
aquelles fàbriques que puguin exportar per mar. 

Com s’ho fan per continuar operant?
A nivell intern, la indústria del ciment ha esmerçat molts
esforços els darrers anys en l’ús de determinats residus
com a combustibles. Som intensius en costos ener gè tics,
i la valorització de biomassa i altres deixalles ens permet
ser més competitius, alhora que representa també una
contribució a la societat en el problema de la gestió de
residus. A nivell de mercat, els nostre afany s’adreça cap
a la promoció del ciment en la construcció i rehabilitació
d’habitatges, com a fórmula per reduir l’impacte e ner gè -
tic de l’edificació. També estem impulsant un programa
de construcció de carreteres i autopistes de formigó, que

s’han demostrat econòmicament
més eficients que les d’asfalt.

La indústria del ciment és
una gran consumidora d’àrids.
Des del coneixement d’aquest
sector, què proposaria als ari -
ders per sortir de la crisi?
La crisi suposa un canvi en tot.
Cal cercar nous usos per als

nostres productes. A nivell empresarial cal internaciona -
lit zar-se: avui ja no queda cap fabricant de ciment ex-
clusivament català, tots som multinacionals. També cal
perseguir l’eficiència, augmentant els ratis tecnològics.
I, institucionalment, continuar demanant el suport de
les administracions en aquells àmbits que ajuden a la
nostra continuïtat industrial. En el cas del sector ciment
els demanem mesures per afavorir l’ús de combustibles
alternatius, com ara que es penalitzi l’ús d’abocadors. •

Amb una caiguda del consum al mercat català de
prop d’un 75% en els darrers 5 anys, els fabricants de
ciment han emprès diverses iniciatives per atenuar
els efectes d’una conjuntura econòmica de la que no
preveuen una millora fins que no es reactivi el crèdit.

“Caldrà explorar vies de
finançament público-privat
per construir infraestructures,
un fet que seria beneficiós
també per al sector dels àrids”
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